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REVISTA PRESEI 

 

 

 Guvernul discută joi proiectul de OUG prin care persoanele care nu sunt 

pensionari pot plăti contribuţia de asigurări sociale pentru perioade de cel 

mult 6 ani 

Guvernul are pe ordinea de zi a şedinţei de joi, care va începe la ora 18.00, un 

proiect de ordonanţă de urgenţă prin care persoanele care nu sunt pensionate pot 

plăti contribuţia de asigurări sociale pentru perioade de cel mult 6 ani anteriori 

lunii încheierii contractului de asigurare, scrie news.ro. Proiectul vizează 

perioadele în care persoana nu a realizat stagiu de cotizare sau unul asimilat 

stagiului de cotizare în sistemul public de pensii ori într-un sistem de asigurări 

sociale neintegrat acestuia, în România, în statele membre ale UE sau în alte state 

cu care ţara noastră aplică instrumente juridice internaţionale în domeniul 

securităţii sociale. 

HotNews a mai scris despre acest proiect, aici. 

„Art. I. –(1) Prin derogare de la art…. din Legea nr. 263/2010 privind sistemul 

unitar de pensii publice, denumită în continuare lege, referitoare la asigurarea în 

sistemul public de pensii în baza unui contract de asigurare şi ale Legii nr. 

227/2015 privind Codul fiscal, cu modificările şi completările ulterioare, 

referitoare la contribuabilii sistemului public de pensii, persoanele care nu au 

calitatea de pensionari pot efectua plata contribuţiei de asigurări sociale pentru 

perioade de cel mult 6 ani anteriori lunii încheierii contractului de asigurare, în 

care persoana nu a realizat stagiu de cotizare sau stagiu asimilat stagiului de 

cotizare în sistemul public de pensii sau într-un sistem de asigurări sociale 

neintegrat acestuia, în ţară, în statele membre ale Uniunii Europene sau în alte state 

cu care România aplică instrumente juridice internaţionale în domeniul securităţii 

sociale”, potrivit proiectul de OUG afişat pe site-ul Executivului. 

 

 

https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24251733-persoanele-neasigurate-sistemul-pensii-plata-contributii.htm
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Proiectul de act normativ mai prevede că perioadele de timp pentru care se poate 

încheia contractul de asigurare socială şi efectua plata contribuţiei de asigurări 

sociale sunt cele cuprinse între data împlinirii vârstei de 18 ani şi data împlinirii 

vârstei standard de pensionare. 

 

Astfel până la data de 1 septembrie 2021, persoanele prevăzute la art. I pot încheia 

un contract de asigurare socială în vederea obţinerii pensiei pentru limită de vârstă, 

pensiei anticipate sau pensiei anticipată parţială. (2) Contractul de asigurare socială 

este încheiat între persoana interesată sau mandatar şi casa teritorială de pensii 

competentă, în funcţie de domiciliul sau reşedinţa persoanei sau a mandatarului 

desemnat de aceasta prin procură specială. 

 

„La încheierea contractului de asigurare socială, solicitantul completează o 

declaraţie din care să reiasă că, în perioada înscrisă în contractul de asigurare 

socială pentru care se solicită asigurarea, îndeplineşte următoarele condiţii 

cumulative: a) nu a avut calitatea de asigurat în sistemul public de pensii sau în alte 

sisteme neintegrate acestuia; b) nu a avut obligaţia asigurării în sistemul public de 

pensii; c) la data încheierii contractului de asigurare socială nu are calitatea de 

pensionar”, conform sursei citate. 

 

De asemenea, baza lunară de calcul a contribuţiei de asigurări sociale o constituie 

venitul lunar asigurat înscris în contractul de asigurare socială care nu poate fi mai 

mic decât salariul de bază minim brut pe ţară garantat în plată în vigoare la data 

încheierii contractului de asigurare socială. 

 Un alt proiect de ordonanţă de urgenţă modifică OUG 135/2020 cu privire la 

rectificarea bugetului de stat pe anul 2020, modificarea unor acte normative 

şi stabilirea unor măsuri bugetare. Aceasta are prevederi care vizează 

alocarea unor sume către CFR din bugetul Ministerului Transporturilor. 

 

„Suma de 130.000 mii de lei, din totalul sumei prevăzute în bugetul Ministerului 

Transporturilor, Infrastructurii şi Comunicaţiilor se alocă pentru majorarea, în 

condiţiile legii, a contribuţiei statului la capitalul social al Societăţii Naţionale de 

Transport Feroviar de Călători C.F.R. Călători - S.A.  
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Suma prevăzută se virează de către Ministerul Transporturilor, Infrastructurii şi 

Comunicaţiilor, după obţinerea avizului Consiliului Concurenţei, Societăţii 

Naţionale de Transport Feroviar de Călători CFR Călători – S.A, într-un cont de 

disponibil deschis la Trezoreria Statului şi se utilizează pentru plata obiectivelor de 

investiţii si reparaţii ale societăţii”, conform proiectului de OUG. 

 Un alt proiectul de OUG modifică şi completează ordonanţa Guvernului 

22/1999 privind administrarea porturilor şi a căilor navigabile, utilizarea 

infrastructurilor de transport naval aparţinând domeniului public, precum şi 

desfăşurarea activităţilor de transport naval în porturi şi pe căile navigabile 

interioare, precum şi pentru modificarea şi completarea Legii concurenţei 

21/1996. 

 

Astfel, este introdus un alineat care prevede că: „Administraţiile portuare care au în 

proprietate/concesiune sau administrează infrastructură portuară aferentă porturilor 

identificate la art. 1 alin. (4) din Regulamentul (UE) 2017/352 al Parlamentului 

European şi al Consiliului din 15 februarie 2017 de stabilire a unui cadru privind 

furnizarea de servicii portuare şi a normelor comune privind transparenţa 

financiară a porturilor, denumit în continuare Regulament trebuie să respecte şi 

obligaţiile ce rezultă din aplicarea acestuia”. 

 Pe ordinea de zi a întrunirii de joi a Executivului figurează şi un proiect de 

lege pentru modificarea şi completarea Ordonanţei Guvernului nr. 11/2003 

privind gospodărirea în siguranţă a deşeurilor radioactive şi a 

combustibilului nuclear uzat. 

 Guvernul va avea în primă lectură şi un proiect de lege privind unele măsuri 

temporare referitoare la concursul de admitere la Institutul Naţional al 

Magistraturii, formarea profesională iniţială a judecătorilor şi procurorilor, 

examenul de absolvire a Institutului Naţional al Magistraturii, stagiul şi 

examenul de capacitate al judecătorilor şi procurorilor stagiari, precum şi la 

concursul de admitere în magistratură. 
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 Guvernul va adopta şi un proiect de hotărâre privind stabilirea măsurilor 

tehnice necesare bunei organizări şi desfăşurări a alegerilor pentru Senat şi 

Camera Deputaţilor din anul 2020 şi un alt proiect de hotărâre privind 

stabilirea cheltuielilor necesare pregătirii, organizării şi desfăşurării în bune 

condiţii a alegerilor parlamentare din acest an. 

 Executivul mai are pe ordinea de zi un memorandum cu tema: „Aprobarea 

negocierii şi semnării Programului de cooperare în domeniul educaţiei şi 

formării între Ministerul Educaţiei şi Cercetării din România şi Ministerul 

Educaţiei şi Formării din Republica Socialistă Vietnam pentru perioada 

2020- 2024”. 

(Sursa: hotnews.ro) 

Senatul a dat undă verde pentru noi reglementări la alegerile parlamentare 

din decembrie: Românii din diaspora vor putea vota și pe liste suplimentare 

Senatul a adoptat, miercuri, o propunerea legislativă care permie alegătorilor 

români cu domiciliul în străinătate să îşi exercite dreptul de vot pe liste electorale 

suplimentare la o altă secţie de votare din circumscripţia electorală de care aparţin. 

De asemenea, proiectul propune ca şi cei care se află la rând, în afara sediului 

secţiei de votare, să poată să-şi exercite acest drept până la ora 23,59. Inițiativa 

merge spre dezbatere la Camera Deputaților care este și forul decizional în acest 

caz. 

Senatorii au adoptat propunerea legislativă pentru modificarea şi completarea unor 

legi în materie electorală cu 123 voturi "pentru" şi 3 "împotrivă". 

Radu Mihail, USR: "Legile făcute pe repede înainte nu sunt o soluție bună. Am 

văzut în trecut și cred că e și cazul pentru acest proiect. Pe de altă parte, aici 

vorbim despre urgență. Guvernul, AEP au așteptat până în ultmuul moment să vină 

cu acele modificări abaolut necesare. (...) Legea include și modificări în modificări 

în organizarea AEP care nu-și aveau locul aici, dar cea mai matre regret pe care-l 

avem este că nu a fost inclusă o prevedere esențială privind votul în diaspora, 

referitor la durata acesteia: două zile sunt necesare în condițiile pandemiei”, spune 

senatorul USR Radu Mihail. 
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Adrian Țuțuianu, PRO România: „În primul rând avem de-a face cu un ghiveci 

legislativ, cu modificări care privest funcționarea AEP. În al doilea rând, se 

schimbă regula în timpul jocului. Avem alegeri peste trei luni și noi modificăm 

substanțial legislația electorală. În al treilea rând, un lucru care arată că distinșii 

mei foști colegi din PSD se războiesc cu ProRomânia privește modificarea 

definiției partidului parlamentar". 

Vezi aici varianta proiectului de lege adoptată de Senat 

Proiectul de lege a fost inițiat de liderii deputaţilor PSD, PNL, USR, PMP, UDMR 

şi ALDE - Alfred Simonis, Florin Roman, Cătălin Drulă, Marius Paşcan, Zacharie 

Benedek şi Varujan Vosganian. 

Ce prevede proiectul de lege: 

Alegătorii români vor avea posibilitatea să voteze şi la o alta secţie de votare din 

circumscripţia electorală de care aparţin, fiind înscrişi, în acest caz, în listele 

suplimentare. 

 Se abrogă prevederea legii în vigoare care spune că alegătorii care şi-au 

schimbat domiciliul sau reşedinţa în străinătate după încheierea perioadei de 

înscriere în Registrul electoral votează numai la secţiile de votare organizate 

pe lângă misiunile diplomatice, oficiile consulare, secţiile consulare şi 

institutele culturale din străinătate ale României. 

Alegătorii aflaţi în faţa secţie de votare şi care aşteaptă la rând să voteze o pot 

face până la cel mult 23.59 

 Preşedintele biroului electoral al secţiei de votare verifică la ora 21.00 dacă 

în afara sediului secţiei de votare se afla alegatori care aşteaptă să-şi exercite 

dreptul de vot şi dispune măsurile necesare pentru a asigura accesul ordonat 

al acestora în localul de vot, în serii corespunzătoare numărului cabinelor”, 

conform proiectului de lege. 

 

 

 

https://senat.ro/Legis/PDF/2020/20L590CR.pdf
https://senat.ro/Legis/PDF/2020/20L590CR.pdf
https://senat.ro/Legis/PDF/2020/20L590CR.pdf
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Scade numărul de susţinători necesar depunerii candidaturilor 

 Partidele politice, alianţele politice, alianţele electorale şi organizaţiile 

cetăţenilor aparţinând minorităţilor naţionale care depun la Biroul Electoral 

Central o listă de susţinători cuprinzând cel puţin 0,5% din numărul total de 

alegători înscrişi în Registrul electoral la nivel naţional, pot depune liste de 

candidaţi în toate circumscripţiile electorale. 

De asemenea se modifică şi se complează Legea 334/2006 privind finanţarea 

activităţii partidelor politice şi a campaniilor electorale, la alegerile pentru Senat şi 

Camera Deputaţilor din anul 2020 astfel încât membrii birourilor electorale, 

personalul tehnic auxiliar, persoanele acreditate, delegaţii acreditaţi, operatorii de 

calculator, personalul de pază şi alegătorii pot primi, în mod gratuit, materiale de 

protecţie sanitară, în condiţiile stabilite prin hotărâre a Guvernului, în vederea 

prevenirii şi combaterii efectelor pandemiei de COVID-19. 

 

La alegerile parlamentare din anul 2020, primarii, sub coordonarea prefecţilor, 

asigură igiena şi dezinfecţia localurilor de vot. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Ajutoarele de 1 miliard Euro pentru IMM: Modificările intrate în etapa a 

doua din Parlament 

O serie de modificări adoptate de Senat la ajutoarele de 1 miliard de euro promise 

PFA-urilor, IMM-urilor, cabinetelor medicale și ONG-urilor au ajuns la Camera 

Deputaților și au fost distribuite comisiilor pentru pregătirea raportului și a avizelor 

pentru plen. 

A început practic etapa a doua de aprobare parlamentară - în Camera Deputaților - 

a Ordonanței de urgență 130/2020, prin care se instituie cele 3 scheme de sprijin 

din fonduri europene și de la buget de 1 miliard de euro în total, pentru firmele 

mici și mijlocii, persoanele fizice autorizate, cabinetele medicale și organizațiile 

neguvernamentale, pentru redresarea în urma crizei coronavirus COVID-19. 

https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/ordonanta-urgenta-ajutoare-pfa-imm-punctaj.htm
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Adoptate de Senat pe 2 septembrie, modificările la OUG 130/2020 au intrat ieri (8 

septembrie) în Biroul Permanent al Camerei Deputaților, care a distribuit mai 

departe proiectul de lege de aprobare a OUG la comisiile Camerei (PL 500/2020). 

Comisia pentru buget, finanţe şi bănci, condusă de deputatul Sorin Lazăr (PSD) 

va face raportul, cu diverse modificări, la cele 3 scheme de ajutoare. Până pe 21 

septembrie 2020, această comisie are termen să depună raportul cu toate 

amendamentele, pemtru a intra în plenul Camerei Deputaților - forul decizional. 

Până pe 15 septembrie 2020, parlamentarii mai pot depune propuneri de 

modificare a OUG 130/2020. 

În forma care fusese adoptată de Senat pe 2 septembrie, Ordonanța de urgență 

130/2020 a suferit o serie de modificări, dar să vedem dacă vor fi menținute și în 

legea care va ieși din Camera Deputaților, decizională. 

Principalele modificări ieșite din Senat: 

- La măsura 1 - microgranturile de 2000 de euro, sumă forfetară, pentru IMM-uri 

fără angajați, PFA-uri, CMI-uri și ONG-uri - se introduc, printre domeniile 

eligibile, sălile de fitness, cluburile de sport, bâlciurile, activitățile distractive. 

- La măsura 2 - granturile de capital de lucru de până la 150.000 de euro pentru 

IMM - se introduc printre domeniile eligibile viticultura, cultivarea strugurilor, 

cultivarea  plantelor din culturi permanente, fabricarea vinului din struguri și a 

cidrului și a altor vinuri din fructe. Aici ar putea fi o problemă cu faptul că avceste 

domenii agricole se dublează cu sprijinul din Politoca Agricolă Comună, respectiv 

cu Programul Național de Dezvoltare Rurală (PNDR) și există riscul ca Uniunea 

Europeană să refuze finanțarea acestor activități din fonduri europene, prin 

Programul de Competitovitate (POC). De asemenea, se introduc mai multe coduri 

CAEN de comerț angro, inclusiv cu tutun, comerț cu amănuntul, agenții imobiliare, 

construcții, cofură și înfrumusețare. 

- La măsura 3 - granturi pentru investitii de maximum 200.000 euro pentru IMM- 

la fel, se  introduc ca domenii eligibile activități agricole: cultivarea plantelor din 

culturi permanente, cultivarea strugurilor. În schimb, OUG 130/2020 prevede în 

continuare că investițiile incluse la finanțare pot să fie complementare cu 

investițiile finanțate din Fondul european pentru agricultură și dezvoltare rurală. 

http://cdep.ro/pls/proiecte/upl_pck2015.proiect?cam=2&idp=18846
http://cdep.ro/pls/parlam/structura2015.co?idc=2&leg=2016&cam=2&pag=comp20200908
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Cu alte cuvinte, ordonanța prevedea posibilitatea de complementaritate a 

investițiilor, tocmai pentru că nu puteau fi finanțate din POC activitățile care pot fi 

finanțate din PNDR (cum sunt cele pe submăsura 4.1, de exemplu). 

- De asemenea, Senatul a modificat și grila de punctaj pentru granturile de 

maxmum 200.000 de euro, eliminând criteriul ratei interne de rentabilitate (RIR). 

În schimb, se introduc alte criterii, cum sunt numărul de salariați la momentul 

depunerii cererii de finanțare, investițiile pentru facilitatarea accesului persoanelor 

cu dizabilități, investițiile pentru gestionarea deșeurilor etc. 

Cum am mai scris pe StartupCafe.ro, aceste modificări fuseseră propuse de 

Consiliul Național al IMM-urilor, iar parlamentarii din Comisia Economică a 

Senatului le-au preluat ca atare și le-au introdus în plen, care a aprobat întregul 

proiect de lege pentru aprobarea OUG 130/2020, cu modificări. 

Între timp, Ministerul Fondurilor Europene este așteptat cu Ghidul solicitantului, 

care se va adresa Ministerului Economiei și agențiilor pentru IMM din subordinea 

sa, ca solicitanți eligibili. Dacă Parlamentul modifică ordonanța de urgență 130, și 

acest Ghid va trebui să fie în concordanță cu forma OUG ieșită din Parlament și 

promulgată de președintelle Iohannis (dacă o va promulga așa) 

În paralel, Ministerul Economiei și Serviciul de Telecomunicații Speciale (STS) 

lucrează la platforma online de înscriere a beneficiarilor finali la finanțare. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Ședință solemnă a Senatului, pentru a marca 30 de ani de existenţă 

postdecembristă 

Plenul Senatului se va reuni, joi, în şedinţă solemnă, pentru a marca 30 de ani de 

existenţă postdecembristă.  

Potrivit programului acestei şedinţe, vor susţine alocuţiuni foşti preşedinţi ai 

Camerei Superioare a Parlamentului din perioada 1990-2020, va fi lansat un plic 

filatelic aniversar şi va fi vernisată, în foaier, o expoziţie de fotografie Agerpres. 

Invitaţilor le va fi prezentat proiectul "Grădinile Senatului - Memorial Uranus" în 

cabinetul preşedintelui Senatului. 

https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/modificare-punctaj-senat.htm


CNSLR Fratia | Revista Presei 10 septembrie 2020 9 

 

Potrivit istoricului prezentat pe site-ul instituţiei, Senatul a apărut pe scena politică 

din ţara noastră la iniţiativa domnitorului Alexandru Ioan Cuza, în anul 1864, când, 

prin plebiscitul din 23-26 mai/4-7 iunie, românii s-au pronunţat asupra unui 

document cu valoare constituţională - "Statutul dezvoltator al Convenţiei de la 

Paris din 7/19 august 1858". Statutul prevedea instituirea unei noi Camere 

parlamentare, alături de Adunarea Deputaţilor. În cadrul acestui sistem bicameral, 

primul Senat al României, care avea şi atribuţii privind controlul constituţionalităţii 

legilor, a funcţionat ca un 'corp ponderator", ca un factor de echilibru între puterile 

statului. El era alcătuit din membri de drept (capi ai bisericii şi ai unor autorităţi 

publice) şi membri numiţi de domnitor (reprezentanţi ai judeţelor şi înalţi 

funcţionari ai statului). 

 

După 23 august 1944, sub presiunea forţelor sovietice şi comuniste, Senatul a fost 

desfiinţat printr-un decret din iulie 1946. Parlamentul a fost reorganizat într-un 

singur corp legislativ, Adunarea Deputaţilor. Această instituţie parlamentară va fi 

transformată, prin Constituţia din 1948, în Marea Adunare Naţională, organism 

subordonat total puterii comuniste. Constituţiile din 1952 şi 1965 au menţinut 

caracterul autoritar al regimului comunist, în condiţiile în care pluralismul politic, 

libertăţile politice şi civice, principiul separaţiei puterilor în stat erau suprimate, iar 

puterea legislativă şi cea executivă erau subordonate total comandamentelor 

ideologice ale partidului unic. 

 

Revoluţia din decembrie 1989 a deschis calea revenirii României la un regim 

democratic autentic, bazat pe alegeri libere şi pluralism politic, pe respectarea 

drepturilor omului, pe separaţia puterilor şi răspunderea guvernanţilor în faţa 

organelor reprezentative. Prin actele emise de puterea revoluţionară provizorie, în 

primăvara anului 1990, Senatul a fost reînfiinţat ca instituţie reprezentativă şi 

legislativă. Renaşterea Senatului, o instituţie de prestigiu a statului român modern, 

a însemnat şi revenirea ţării la tradiţiile sale democratice şi parlamentare, la un 

Parlament bicameral, cu adevărat reprezentativ, în conformitate cu standardele 

statului de drept, se menţionează pe site-ul Senatului. 

(Sursa: Agerpres) 
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 Şedinţă a conducerii PSD; pe ordinea de zi - alegerile locale, amendamente 

la rectificarea bugetară 

Consiliul Politic Naţional al PSD se reuneşte joi, de la ora 11,00, la sediul central 

al partidului, tema principală a discuţiilor fiind alegerile locale. 

 

Un alt subiect îl constituie proiectele legislative pe care social-democraţii le vor 

promova în sesiunea parlamentară care a început în această lună. 

 

Cel mai important dintre ele este amendamentul de la Comisiile de muncă depus la 

rectificarea bugetară, care spune că se abrogă prevederea potrivit căreia punctul de 

pensie creşte cu 14% şi se păstrează forma iniţială din legea pensiilor, adică 

majorarea cu 40% de la 1 septembrie 2020. 

 

Preşedintele PSD, Marcel Ciolacu, a declarat marţi că a avut discuţii cu mai mulţi 

lideri de grup parlamentar pe acest subiect. 

 

"Am avut discuţii astăzi (marţi - n.r.) cu mai mulţi lideri de grup din Parlament şi 

lideri de partide şi noi credem că acest amendament va trece în votul din plenul 

comun. (...) Sunt mai mulţi lideri, cred că o să anunţe domniile lor în ziua votului. 

În acest moment se ştie că PSD este minoritar în Parlament, ca să terminăm şi 

această discuţie, printr-o migraţie - mult hulită acum un an de către preşedintele 

Iohannis şi PNL - către PNL. Grupul PNL din Parlament, în acest moment, are 

20% componenţă parlamentari din alte zone politice", a spus Ciolacu. 

 

El a adăugat că PSD a formulat acel amendament pentru că legile trebuie 

respectate. 

 

"Mai mult, nivelul de trai în România a scăzut foarte mult, INS spune acest lucru. 

(...) Nu este o mărire extraordinară, această mărire poate fi suportată. România 

împrumută 1.000 de euro pe secundă, vrem să ştim ce se întâmplă cu aceşti bani, 

fiindcă ei nu se regăsesc în economie. (...) În ceea ce priveşte împrumuturile, noi 

plătim o dobândă de 4,74%, este cea mai mare dobândă plătită de un stat european.  
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FMI a acordat multor state, Poloniei, Greciei, Bulgariei, împrumuturi cu dobândă 

zero, 2 miliarde de euro, pentru perioada de pandemie, cu o singură condiţie: ca 

achiziţiile să se facă transparent. Vreau să vă spun că România nu a accesat un 

astfel de împrumut", a afirmat Ciolacu. 

 

Ordonanţa de urgenţă privind rectificarea bugetară pe anul 2020 urmează să intre 

în dezbaterea plenului comun al Parlamentului săptămâna viitoare.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Câți bani au primit subvenție partidele politice în luna septembrie 

Partidele politice au primit, în prima decadă a lunii septembrie, o subvenție totală 

de 57.192.424,10 lei, anunță Autoritatea Eletorală permanentă într-un comunicat 

de presă. 

Partidul Social Democrat a primit o subvenţie de 28.614.798,63 lei, Partidul 

Naţional Liberal - 15.882.737,13 lei, Uniunea Salvaţi România - 4.240.642,59 

lei, Partidul Alianţa Liberalilor şi Democraţilor - 3.471.490,71 lei, Partidul 

Mişcarea Populară - 1.908.289,16 lei, Partidul PRO România - 2.650.401,62 

lei, Partidul Forţa Naţională - 424.064,26 lei, potrivit comunicatului AEP. 

De asemenea, pentru Uniunea Naţională pentru Progresul României a fost alocată 

o subvenţie de 87.033,34 lei. Potrivit AEP, acordarea subvenţiei lunare de la 

bugetul de stat Uniunii Naţionale pentru Progresul României, determinată potrivit 

legii, a fost suspendată prin Decizia Preşedintelui AEP din 31 martie 2016 şi va fi 

păstrată în sumă de mandat potrivit prevederilor în vigoare. 

Astfel, valoarea totală a subvenţiei rezultate în urma aplicării algoritmului de 

calcul din Normele metodologice de aplicare a Legii privind finanţarea activităţii 

partidelor politice şi a campaniilor electorale, aprobate, este de 57.279.457,44 lei. 

(Sursa: Digi 24) 
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 Ministrul Sănătății vrea organizarea unui examen național pentru toți 

managerii de spitale și instituirea unei evaluări anuale a activității acestora. 

Susține că există presiuni pentru a modifica indicatorii de performanță pentru 

funcție. 

 Nelu Tătaru a acordat un interviu RoHealthReview.ro și Sanatatea.TV în 

care a vorbit despre situația managerilor de spitale, unde a reiterat că 80% 

dintre managerii unităților din România nu corespund standardelor. 

 Ministrul propune ca instituirea managerilor în funcție să fie realizată printr-

un examen organizat la nivel național: „Atât accesul acestora într-o funcție 

de manager să se facă printr-un examen național, nu doar strict local, în 

care sunt alți parametri de evaluare. Și acum se evaluează indicatorii 

managerilor, dar acei manageri sunt deja acolo”. 

 Totodată, acesta a precizat că există mai multe cereri de schimbare a 

indicatorilor pentru această funcție: „Să nu credeți că nu ne confruntăm cu 

numeroase cereri de modificare a indicatorilor. Și nu în sens pozitiv, în 

sens negativ, fiindcă toată lumea știe că se apropie o evaluare. Dar, repet, 

suntem la 14 ani de o lege, 95/2006, o lege care a suferit de-atunci peste 

1.500 de amendamente, nu o mai recunoaștem pe cea inițială și cred că 

totuși am trecut în altă etapă, grăbită de această pandemie în care trebuie 

să facem ceva în sistemul medical românesc”. 

 Nelu Tătaru mai spune că este nevoie de o reformă masivă în Sănătate și de 

o nouă lege a Sănătății: „Am schimbat mult și sistemul, am schimbat mult și 

mentalitatea și credem că suntem într-o altă etapă, în care ar trebui să ne 

așezăm la nivel european, începând cu managementul unităților sanitare, 

începând cu DSP-ul, începând cu Ministerul. […] Sunt multe de schimbat în 

medicina din România”. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 

 

https://rohealthreview.ro/exclusiv-video-ministrul-sanatatii-cere-evaluare-nationala-pentru-managerii-de-spital/?fbclid=IwAR2VLL04YUVhT6wz9d6yE7DZg_xf6CvbTxHVUQNCj5e3EVPJjsEkAibITE0
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 Adeverința medicală pentru înscrierea în colectivitate și avizul 

epidemiologic sunt obligatorii pentru elevi, la începerea noului an școlar / 

Medicii ceruseră renunțarea la ele, pentru a nu aglomera cabinetele în 

pandemie 

Adeverința medicală pentru înscrierea în colectivitate și avizul epidemiologic 

pentru (re)intrare în colectivitate sunt obligatorii pentru elevi și preșcolari, la 

începerea noului an școlar, a precizat miercuri Ministerul Sănătății, la solicitarea 

HotNews.ro. Reprezentanții instituției conduse de Nelu Tătaru mai spun că nu au 

în vedere, în acest moment, renunțarea la obligativitatea prezentării acestor 

documente. Medicii de familie ceruseră să se renunțe la aceste adeverințe la 

începutul anului școlar, motivând că valul de părinți și copii care se vor prezenta la 

cabinete într-un timp foarte scurt crește riscul de îmbolnăvire atât pentru copii, cât 

și pentru bolnavii cronici care merg la medicul de familie. 

 

Potrivit Ministerului Sănătății, documentele medicale necesare la 

înscrierea/frecventarea/terminarea unui ciclu de învăţământ sunt: 

 

"În conformitate cu prevederile Anexei nr. 3 la Ordinul ministrului educației și 

cercetării și al ministrului sănătății 5298/1668/2011 pentru aprobarea Metodologiei 

privind examinarea stării de sănătate a preşcolarilor şi elevilor din unităţile de 

învăţământ de stat şi particulare autorizate/acreditate, privind acordarea asistenţei 

medicale gratuite şi pentru promovarea unui stil de viaţă sănătos, documentele 

medicale necesare la înscrierea/frecventarea/terminarea unui ciclu de învăţământ 

sunt: 

 a) adeverinţă medicală pentru înscrierea în colectivitate, 

 b) aviz epidemiologic pentru (re)intrare în colectivitate." 

Adeverinţa medicală se eliberează în următoarele circumstanţe, potrivit legii: 

 a) La înscrierea în fiecare ciclu de învăţământ - se eliberează de către 

medicul de familie sau de către medicul colectivităţii de la care provine 

copilul. 
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 b) La terminarea unui ciclu de învăţământ preuniversitar - se eliberează de 

către medicul care are în supraveghere colectivitatea. 

 c) La transferul elevului într-o altă unitate şcolară - se eliberează de medicul 

care are în supraveghere unitatea de învăţământ de la care se transferă 

 

Avizul epidemiologic se eliberează în următoarele circumstanţe, potrivit legii: 

 a) după o perioadă de absenţă din colectivitate de cel puţin 3 zile 

consecutive; 

 b) la plecarea în tabere, vizite de studiu etc. 

 

Ministrul Sănătății, Nelu Tătaru, a declarat miercuri seară, într-o emisiune 

televizată, că a trecut ceva timp de când copiii nu au fost evaluați din punct de 

vedere al sănătății, situație în care "Ar trebui să avem un efort comun în care să 

știm că ei vor merge în siguranță către școală și ceilalți elevi unde vor merge (la 

școală) se vor simți în siguranță." 

Medicul Raluca Zoițanu: "Dacă nimeni nu ar minți, dimineață la ora 8:00, înainte 

să înceapă școala, ar trebui să fie 200 de copii la medicul de familie" 

 

Raluca Zoițanu, medic de familie și președintele Federației Naționale a 

Patronatelor Medicilor de Familie, a explicat miercuri, pentru HotNews.ro, că 

multe școli și grădinițe cer ca aceste avize să aibă chiar data începerii școlii, ceea 

ce ar însemna ca în dimineața începerii anului școlar, la ora 8:00, sute de copii și 

părinții lor să fie la cabinetul medicului de familie pentru avize. 

"O aberație", spune medicul Raluca Zoițanu: "Practic, un cabinet care are 200-300 

de copii de școală - pentru că unele cabinete sunt separate, cabinete mai mult cu 

copii și cabinete mai mult cu vârstnici - și sunt și cabinete cu 500 de copii, dacă 

medicul are lista mare. Iar grădinițele și unele școli vor să fie avizul cu data din 

ziua în care începe școala. Dacă începe școala luni, data avizului ar trebui să fie cea 

de luni.  
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Dacă nimeni nu ar minți și toată lumea ar spune adevărul, inclusiv Ministerul 

Sănătății, cam așa ar fi: dimineață la ora 8:00, înainte să înceapă școala, ar trebui să 

fie 200 de copii la medicul de familie, iar medicul de familie să scrie într-o 

secundă adeverința sau avizul. E o aberație, bineînțeles că nu se poate. De aceea 

am solicitat Ministerului Sănătății să nu le mai ceară, pentru că asta trebuie să vină 

de sus, de la minister, pentru că grădinițele spun: Nu putem noi să nu le mai 

solicităm, pentru că le cere Ministerul Sănătății." 

Medicii de familie spun că nu au, fizic, cum să dea atât de multe adeverințe într-un 

timp atât de scurt. Situația ar sta cu totul altfel dacă ar exista medici în școli și 

grădinițe, însă aceștia sunt foarte rari. 

Medicul Raluca Zoițanu spune că o altă problemă, în afara faptului că nu știe cum 

vor reuși colegii săi să scrie atât de multe adeverințe într-un timp atât de scurt, este 

aceea că medicii de familie nu știu cum vor face efectiv consultul: în multe situații, 

acesta va fi probabil la distanță, iar medicii vor trebui să scrie acest lucru și pe 

adeverință: "Epidemiologic și medical vorbind, nu are sens să chemi atât de mulți 

copii la cabinet, ei fiind sănătoși. Riști să se îmbolnăvească, unul dintre ei poate fi 

doar aparent sănătos." 

 

Raluca Zoițanu atrage, de asemenea, atenția că "Din punct de vedere 

epidemiologic, aceste hârtii nu au nicio valoare. De ce? Copilul să zicem că vine 

vineri la consult, sau sâmbătă sai duminică sau când vine. De când a venit la noi 

până s-a dus acasă, în tramvai, în autobuz, la locul de joacă, el poate să ia contact 

cu un alt copil. Sau este în perioada de incubație și nu are încă simptomele - vineri 

era aparent sănătos, luni, când se duce la grădiniță sau la școală sau la liceu, începe 

să aibă simptome. Personalul de acolo de la școală sau liceu ce face? Doar pentru 

că vede hârtia de la medicul de familie dată cu 3 zile în urmă spune: ești sănătos, 

poți să intri?" 

 

Președintele Federației Naționale a Patronatelor Medicilor de Familie amintește, de 

asemenea, faptul că : 
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"Atunci când au fost introduse inițial, aceste avize epidemiologice erau doar la 

grădiniță sau la creșă și aveau rolul de a permite copilului să reintre în colectivitate 

- dacă copilul avea o problemă de sănătate și era trimis acasă, i se spunea ca atunci 

când revine, să aducă o hârtie de la medic pentru a demonstra că a fost văzut de un 

medic și este sănătos. Între timp, lucrurile au degenerat, toată lumea vrea să se 

acopere de hârtii și solicită în mod aberant aceste avize pentru revenirea la școală 

după vacanță." 

"Și nu este doar o problemă acum, pe 14 septembrie, care trece și ne vedem de 

viață. La cum se anunță acest an școlar, cu două săptămâni de mers la școală, două 

nu, practic, din lună în lună vor fi copii care vor veni mereu la cabinet pentru că li 

se tot cer aceste avize", încheie medicul Raluca Zoițanu. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Statul a semnat acordul cu Orange pentru achiziția și livrarea a 

aproximativ 83.000 de tablete cu internet în școlile din București și alte 14 

județe. Termenul limită de livrare este 10 septembrie 

Oficiul Național pentru Achiziții Centralizate (ONAC) a semnat miercuri, 9 

septembrie, un acord-cadru cu Orange pentru achiziția a aproximativ 83.000 de 

tablete cu internet pentru o perioadă de 2 ani, a declarat miercuri pentru 

HotNews.ro Cornelia Nagy, președintele autorității. Orange ar trebui să semneze 

acum contractul subsecvent cu Ministerul Educației și să livreze tabletele în școlile 

din București și alte 14 județe până joi, 10 septembrie, în caz contrar riscând 

penalități conform obligațiilor asumate în urma lictației pe care a câștigat-o, a 

explicat șefa ONAC. 

"Am semnat astăzi acordul cadru cu Orange pentru achiziția a circa 83.000 de 

tablete cu internet pe 2 ani pentru cele trei loturi: Regiunea București-Ilfov, 

Regiunea Centru și Regiunea Sud. Ministerul Educației trebuie să semneze acum 

contractul subsecvent." a declarat miercuri pentru HotNews.ro Cornelia Nagy, 

președintele ONAC. 

 

 



CNSLR Fratia | Revista Presei 10 septembrie 2020 17 

 

Vor fi aceste tablete pe băncile elevilor de luni, 14 septembrie, când începe școala? 

 

"Nu pot să confirm acest lucru, întrebați-i pe cei de la Orange. Termenul de 

livrare prevăzut în caietul de sarcini al procedurii de achiziție și asumat de 

operator este de 10 septembrie 2020, iar dacă marfa nu ajunge în acest termen se 

percep penalități pentru zilele de întârziere.", a declarat pentru HotNews.ro 

Cornelia Nagy. 

 

 

Achiziția acestor tablete vizează facilitarea activităților didactice la distanță pentru 

elevii din medii defavorizate, înmatriculați în unitățile de învățământ preuniversitar 

de stat. 

 HotNews.ro a solicitat miercuri mai multe detalii de la Orange 

România despre livrarea celor aproximativ 83.000 de tablete în școlile din 

București și alte 14 județe și vom reveni cu răspunsurile companiei imediat 

ce le vom primi. 

 

Amintim faptul că licitația pentru ahiziția a 250.000 de tablete a fost demarată de 

către Oficiul Național pentru Achiziții Centralizate (ONAC) în data de 14 iulie 

2020, după ce Guvernul a anunțat că aloca 150 de milioane de lei, fonduri 

bugetare, pentru aceste dispozitive. Contractul cu o valoare de peste 126 milioane 

lei (fără TVA) este împărțit în 9 loturi. 

 CITEȘTE AICI CAIETUL DE SARCINI AL LICITAȚIEI PENTRU CELE 

250.000 DE TABLETE. 

 

În cadrul procedurii s-au stabilit câștigătorii numai în cazul a trei loturi pentru 

Regiunea București-Ilfov, Regiunea Centru și Regiunea Sud. 

 

 

 

http://e-licitatie.ro/pub/notices/c-notice/v2/view/100099237
http://e-licitatie.ro/pub/notices/c-notice/v2/view/100099237
http://e-licitatie.ro/pub/notices/c-notice/v2/view/100099237
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-09-9-24277380-0-caiet-sarcini-tablete-modificat-09-07-2020-semnat.pdf
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-09-9-24277380-0-caiet-sarcini-tablete-modificat-09-07-2020-semnat.pdf
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Este vorba de asocierea dintre Orange România (lider) și firma Advanced 

Technologies SRL (terț). La licitație au mai participat Vodafone România, grupul 

de firme Telekom România (n.a fostele Romtelecom și Cosmote) și firma 

Producton SRL. Nu au existat contestații. 

Orange și Advanced Technologies trebuie să livreze acum aproximativ 83.000 de 

tablete cu internet 4G nelimitat pentru o perioadă de 24 de luni. 

 

În total ar fi vorba despre 82.826 de tablete pentru 14 județe și Capitala. În total 

Orange a ofertat 41.313.608,8 RON fără TVA pentru 82.826 de tablete, deci 

valoarea unei singure tablete cu conexiune la internet timp de 2 ani este de 498,8 

lei, potrivit Edupedu.ro. 

 

Pentru restul de șase loturi, șefa ONAC a precizat anterior pentru Edupedu.ro că 

“nu au primit oferte conforme cu termenul de livrare din caietul de sarcini”, așa că 

licitația va trebui să fie reluată. 

 

În legătură cu acest aspect, Cornelia Nagy a declarat miercuri, 9 septembrie, pentru 

HotNews.ro că "licitația pentru restul de șase loturi (n.a respectiv achiziția a încă 

peste 160.000 de tablete dotate cu internet) va fi reluată vineri, 11 

septembrie. Aceste tablete ar putea ajunge în școli în lunile octombrie și 

noiembrie. Analizăm acum cu Ministerul Educației noile termene ale procedurii." 

Întrebată ce spune despre faptul că i s-a solicitat demisia pentru rezultatul 

dezamăgitor al acestei licitații, Cornelia Nagy a precizat pentru HotNews.ro "Nu 

comentez declarațiile primului-ministru și ale niciunui ministru, din principiu." 

 Guvernul ar vrea să schimbe conducerea ONAC pe motiv că ar fi întârziat 

achiziția a 250.000 de tablete pentru desfășurarea cursurilor online 

Premierul Ludovic Orban a anunțat duminică seara că Guvernul va putea 

achiziționa doar 70-80.000 din cele 250.000 de tablete promise elevilor în noul an 

școlar pentru desfășurarea cursurilor online, în condițiile pandemiei de COVID-19 

și a criticat conducerea Oficiului Național pentru Achiziţii Centralizate (ONAC), 

care a gestionat licitația de peste 126 milioane de lei pentru achiziția celor 250.000 

detablete. 

https://www.edupedu.ro/exclusiv-sefa-onac-compania-orange-a-castigat-licitatia-de-tabletele-scolare-pentru-3-din-cele-9-loturi-termenul-pentru-depunerea-contestatiilor-este-8-septembrie-pentru-celelalte-6-loturi-va-fi-re/
https://www.hotnews.ro/stiri-educatie-24259543-guvernul-achizitiona-doar-70-80-000-din-cele-250-000-tablete-promise-elevilor-orban-vina-oficiul-pentru-achizitii-vom-schimba-conducerea.htm
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Ministrul Educației, Monica Anisie, a anunțat luni seara că i-a solicitat premierului 

Ludovic Orban demiterea președintelui Oficiului Național de Achiziții Centralizate 

(ONAC), Cornelia Nagy, în urma rezultatului dezamăgitor al licitației privind 

achiziția de tablete pentru elevi. „Vreau reluarea, în regim de maximă urgență, a 

procedurilor de licitație”, a transmis Monica Anisie pe Facebook. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Guvernul a decis că piscinele interioare rămân închise. Reprezentanții 

turismului balnear cer deschiderea stațiunilor 

Reprezentanții turismului balnear: Riscul oamenilor care vin în staţiuni să se 

contamineze cu Covid este minim 

Guvernul va menţine închise piscinele interioare, întrucât este dificil de păstrat 

distanţa fizică în astfel de spaţii, a declarat, miercuri, pentru Agerpres, Răzvan 

Pârjol, secretar de stat pentru domeniul turismului în cadrul Ministerului 

Economiei. 

"Hotelurile sunt deschise, restaurantele sunt deschise, rămâne problema piscinelor. 

Nu este oportună în acest moment deschiderea piscinelor interioare, întrucât este 

dificil să păstrezi distanţarea fizică, pentru a evita propagarea virusului. Acest lucru 

este valabil şi în cazul procedurilor balneare care implică bazinele cu apă. În 

schimb, în restaurante sunt spaţii bine delimitate", a precizat oficialul ministerial. 

Potrivit acestuia, pe măsură ce lucrurile vor evolua pozitiv, decizia Guvernului va 

putea fi modificată pe viitor, dar deocamdată nu este momentul. 

Reprezentanții turismului balnear: Riscul oamenilor care vin în staţiuni să se 

contamineze cu Covid este minim 

Agerpres a solicitat poziţia oficială a Guvernului după ce, tot miercuri, patronatele 

din turismul balnear au cerut Guvernului redeschiderea centrelor de tratament 

balnear şi a piscinelor interioare. 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-educatie-24261433-achizitie-tablete-elevi-scoli-ministrul-monica-anisie-cere-demiterea-presedintelui-onac.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-educatie-24261433-achizitie-tablete-elevi-scoli-ministrul-monica-anisie-cere-demiterea-presedintelui-onac.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-educatie-24261433-achizitie-tablete-elevi-scoli-ministrul-monica-anisie-cere-demiterea-presedintelui-onac.htm
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/social/guvernul-a-decis-ca-piscinele-interioare-raman-inchise-reprezentantii-turismului-balnear-cer-deschiderea-statiunilor-1365707#highlight-1365707-1
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/social/guvernul-a-decis-ca-piscinele-interioare-raman-inchise-reprezentantii-turismului-balnear-cer-deschiderea-statiunilor-1365707#highlight-1365707-1
https://www.agerpres.ro/economic-intern/2020/09/09/parjol-ministerul-economiei-piscinele-interioare-raman-inchise-intrucat-este-dificil-sa-pastrezi-distanta-fizica--570097
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Operatorii au arătat că aceste lucruri contribuie la creşterea imunităţii şi, implicit, 

la scăderea riscului ca oamenii să se îmbolnăvească de Covid şi de alte boli, au 

susţinut, reprezentanţii Organizaţiei Patronale a Turismului Balnear din România 

(OPTBR), într-o conferinţă de presă. 

Astfel, prin faptul că piscinele şi staţiunile balneare rămân închise, Guvernul face 

de fapt mult mai rău decât bine, în condiţiile în care majoritatea celor care fac 

astfel de tratamente sunt pensionari, iar lipsa acestor proceduri duce la deteriorarea 

stării lor de sănătate, susţin aceştia. 

"Turismul balnear aduce în staţiunile balneare circa un milion de turişti. Circa 90 - 

95% sunt cetăţeni români. Dintre aceştia, 40% sunt cei care vin prin Casa 

Naţională de Pensii, deci oameni vulnerabili. Aceşti oameni sunt foarte serioşi şi 

sunt foarte corecţi în ceea ce priveşte igiena şi purtatul măştii. Aceşti 40% sunt 

oameni de peste 65 de ani cărora pur şi simplu li se prelungeşte viaţa, trăiesc mai 

mult datorită tratamentelor balneare. Ceilalţi vin la tratamente unii pentru 

prevenţie, alţii vin în zonele de spa şi wellness pentru relaxare", a spus Nicu 

Rădulescu, preşedintele OPTBR. 

Peste jumătate dintre cei care vin în staţiuni balneare depind de aceste tratamente, a 

susţinut el. 

"Riscul de contaminare cu Covid a oamenilor care vin în staţiuni balneare este 

minim, însă riscul de a dezvolta complicaţii ale bolilor pe care le au, de a dezvolta 

boli noi sau de a li se accentua disfuncţiile, dizabilităţile este maxim. Gândiţi-vă că 

cei peste 65 de ani au fost restricţionaţi timp de două luni să iasă din casă, ei nu s-

au mişcat, nu au respirat aer proaspăt, starea lor de sănătate a involuat în cele două 

luni şi au nevoie ca de aer de aceste tratamente balneare", a arătat, la rândul său, 

Mihaela Cucu, preşedintele Comisiei medicale din cadrul organizaţiei. 

În plus, Janos Fulop-Nagy, prim-vicepreşedintele OPTBR, a precizat că şi oamenii 

tineri şi activi au o nevoie foarte mare de centre de relaxare şi să respire aer curat, 

departe de marile oraşe poluate. 

"Începutul de secol XXI în care trăim este plin de boli ale civilizaţiei. Suntem 

stresaţi, nervoşi, expuşi la tot felul de acţiuni ale mediului în care trăim, ne 

îmbolnăvim cu nervii, cu sufletul, cu aparatul respirator, din cauza poluării.  
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Cel mai bun loc unde ne putem duce este o staţiune balneară sau o staţiune 

climaterică, cu aer curat, să ne relaxăm. Cam aşa ar trebui să gândim, că toată 

populaţia este expusă stresului. Odată şi odată, aceşti oameni vor ajunge să fie 

spitalizaţi", a susţinut el. 

În aceste condiţii, turiştii se duc pentru astfel de servicii în Bulgaria sau în alte ţări 

din regiune, a adăugat Fulop-Nagy. 

"Nu există în acest moment nicio raţiune de niciun fel ca staţiunile balneare să fie 

închise. România este singura ţară din Uniunea Europeană unde sunt închise 

staţiunile balneare, centrele de tratament şi piscinele interioare", a subliniat Nicu 

Dumitrescu. 

El a completat că multe dintre companiile din acest sector sunt aproape de 

insolvenţă şi faliment, iar specialiştii care s-au format în domeniu au început să 

plece din ţară. 

"Am trimis două adrese Guvernului, una la începutul lunii iulie şi alta la finalul 

lunii august, dar nu am primit niciun răspuns, niciun feed-back. Nu cunoaştem 

motivele pentru care încă nu funcţionăm, pentru că este dovedit ştiinţific faptul că 

virusul nu se propagă prin apă", a atras atenţia preşedintele OPTBR. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Se schimbă procedurile pentru pacienții COVID. Prevederi importante în 

cazul celor asimptomatici 

Ce trebuie să facă un pacient care are simptome de COVIDCe se întâmplă dacă 

testul COVID este pozitivCum se rezolvă urgențele medicale la pacienții 

COVIDVindecarea asimptomaticilor, stabilită de medicii de familie. Nu vor mai 

face retestare după 14 zile de izolareReguli de igienă pentru pacienții aflați în 

carantină și izolare 

Intră în vigoare reguli noi pentru internarea și circuitul pacienților suspecți de 

COVID sau confirmați cu această boală.  

https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/sanatate/se-schimba-procedurile-pentru-pacientii-covid-prevederi-importante-in-cazul-celor-asimptomatici-1365892#highlight-1365892-1
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/sanatate/se-schimba-procedurile-pentru-pacientii-covid-prevederi-importante-in-cazul-celor-asimptomatici-1365892#highlight-1365892-1
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/sanatate/se-schimba-procedurile-pentru-pacientii-covid-prevederi-importante-in-cazul-celor-asimptomatici-1365892#highlight-1365892-3
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/sanatate/se-schimba-procedurile-pentru-pacientii-covid-prevederi-importante-in-cazul-celor-asimptomatici-1365892#highlight-1365892-3
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/sanatate/se-schimba-procedurile-pentru-pacientii-covid-prevederi-importante-in-cazul-celor-asimptomatici-1365892#highlight-1365892-3
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/sanatate/se-schimba-procedurile-pentru-pacientii-covid-prevederi-importante-in-cazul-celor-asimptomatici-1365892#highlight-1365892-5
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/sanatate/se-schimba-procedurile-pentru-pacientii-covid-prevederi-importante-in-cazul-celor-asimptomatici-1365892#highlight-1365892-5
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Potrivit unui document publicat miercuri seara în Monitorul Oficial, se schimbă 

procedurile prin care pacienții COVID sunt preluați de spitale și există precizări 

importante în privința pacienților asimptomatici. Dacă stau în izolare acasă, 

vindecarea acestora va fi declarată de medicul de familie, iar retestarea lor după 14 

zile nu va mai fi necesară. 

Este vorba despre un nou Ordin al ministrului sănătății privind modalitatea de 

aplicare de către Direcțiile de Sănătate Publică, de către INSP, spitale, serviciile de 

ambulanță și medicii de familie a măsurilor în situația de risc epidemiologic 

generată de COVID-19. 

Astfel, sunt reguli mai clare pentru DSP-uri, cărora li se spune ce trebuie să facă în 

momentul în care nu au personal medical suficient - trebuie să ceară să fie detașat, 

dar cel mai important este faptul că în acest ordin este schițat traseul pacientului 

COVID pozitiv. 

Ce trebuie să facă un pacient care are simptome de COVID 

Un pacient care are simptome de infecție respiratorie acută, rămâne în primul rând 

acasă, sună la 112 și la medicul de familie, apoi așteaptă ambulanța, care îl va 

transporta la o unitate medicală pentru o examinare a simptomelor. Dacă deja are 

simptome grave, este internat în spital, i se acordă îngrijiri și i se face între timp 

testul. 

Dacă are simptome uzuale, i se recoltează probe pentru test, după care rezultatul va 

fi trimis la DSP și DSP-ul comunica rezultatul pacientului. 

Un alt aspect important: pacienții care au simptomatologie de COVID, pe care 

medicii o pot vedea la un CT sau în urma unei radiografii, chiar dacă testul COVID 

este negativ, vor fi tratați ca și pacienții COVID, deci ca fiind infectați și va fi 

repetat testul la 48 de ore. 

Ce se întâmplă dacă testul COVID este pozitiv 

Pacienții confirmați cu COVID-19 sunt direcționați apoi de către DSP-uri, tot prin 

serviciile de ambulanță, pentru evaluare la spitale. Transportul lor se prioritizează 

în funcție de gravitatea pacientului respectiv. 



CNSLR Fratia | Revista Presei 10 septembrie 2020 23 

 

Pacienții asimptomatici, dar fără modificări biologice pot fi izolați în spital sau 

acasă, în funcție de ce decide medicul, iar pacientul asimptomatic cu factori de risc 

sau forme ușoare poate fi izolat în spitalele de fază 1 sau 2 sau acasă, decizia 

aparținând tot medicului. 

Formele medii și severe vor fi internate în spitale care au terapie intensivă, iar 

perioada de internare o stabilește medicul. 

Cum se rezolvă urgențele medicale la pacienții COVID 

O noutate este că urgențele medico-chirurgicale din unitățile de primiri urgențe sau 

din spitalele non-COVID care se pozitivează pe parcursul internării vor fi 

transferate la spitale suport, însă numai după ce urgența, problema chirurgicală, va 

fi rezolvată, iar starea de sănătate a pacientului este stabilă. 

În cazul în care urgențele medico-chirurgicale ale pacienților cu COVID din 

spitalele de fază 1 și 2 nu pot fi operate acolo, pacienții vor fi transferați în spitalele 

suport, cu măsurile necesare de izolare și cu avertizarea în prealabil a spitalului. 

Practic, dacă un pacient COVID are nevoie de o operație și este internat într-un 

spital de boli infecțioase unde operația nu poate fi făcută, atunci el va fi transferat 

într-un alt spital unde operația se poate realiza. 

Vindecarea asimptomaticilor, stabilită de medicii de familie. Nu vor mai face 

retestare după 14 zile de izolare 

Ordinul de ministru detaliază și criteriile de internare și de externare în cazul 

pacienților COVID. Pacienții asimptomatici, care nu au modificări biologice pot fi 

izolați în spital sau acasă, în funcție de cum decide medicul, iar vindecarea lor va fi 

stabilită de către medicul de familie. 

Dacă sunt izolați acasă, ei vor rămâne în izolare timp de 14 zile, iar medicul de 

familie trebuie să le supravegheze telefonic, zilnic, starea de sănătate și dacă va 

constata că în cele 14 zile nu apar simptome de boală, atunci medicul de familie va 

face o scrisoare medicală către DSP și astfel, acest pacient este declarat vindecat și 

toate aceste date vor fi introduse în platforma oficială, iar el va apărea în statistica 

persoanelor vindecate. 
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În cazul acestor asimptomatici, nu va mai fi necesară retestarea după cele 14 zile 

de izolare și își pot relua activitatea, pot merge la serviciu, dar cu condiția ca alte 

zece zile, după cele 14 de izolare, să păstreze distanța față de colegii de serviciu, de 

exemplu, și să poarte mască. 

Reguli de igienă pentru pacienții aflați în carantină și izolare 

De asemenea, sunt specificate pentru prima oară în detaliu reguli de igienă pentru 

persoanele care se află în carantină și izolare. Acestor persoane li se spune și cum 

să se spele pe mâini, să se șteargă cu un prosop de hârtie dacă au, dacă nu, cu un 

prosop pe care să-l spele imediat. 

Băile și toaletele trebuie dezinfectate cel puțin o dată pe zi cu substanțe pe bază de 

clor. 

Hainele sau lenjeria de pat sau prosoapele de baie trebuie spălate la o temperatură 

de 60-90 de grade. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Colectarea de plasmă de la români vindecați de COVID-19 a crescut cu 50% 

după eliminarea unei mari părți a birocrației din procedură 

Colectarea de plasmă de la români vindecați de COVID-19 a crescut cu 50% față 

de perioada anterioară, respectiv 15 săptămâni, în primele 3 săptămâni după 

corectarea metodologiei de colectare a plasmei convalescente, în cele 18 centre de 

transfuzie care au primit echipamentele gratuite de plasmafereză donate statului 

român. 

Datele care arată că în primele 3 săptămâni după modificarea metodologiei rata 

săptămânală de colectare aproape că s-a triplat au fost prezentate de Florin Hozoc, 

CEO-ul companiei Besmax Pharma Distribution, firma care a donat statului român 

singurele 18 aparate de recoltare de plasmă din țară. 
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"Este una dintre cele mai clare dovezi că metodologia inițială, pe care am criticat-o 

timp de peste 3 luni, era o piedică în calea donatorilor. Din păcate, corectarea 

acelei metodologii a fost blocată de conducerea Comisiei de Transfuzie din 

Ministerul Sănătății", afirmă Florin Hozoc. 

 

El subliniază că sunt centre de transfuzie unde în ultimele 3 săptămâni s-au făcut 

mai multe proceduri de plasmafereză decât în cele 15 săptămâni din perioada 

anterioară - București, Brașov, Buzău, Pitești, Ploiești. 

 

Pe de altă parte însă, "sunt și 5 județe unde, deși au primit gratuit echipamentele și 

consumabile de plasmafereză, nu au efectuat nici o donare în ultimele 3 

săptămâni", atrage atenția Florin Hozoc. 

 

Procesul de colectare a plasmei de la persoane vindecate de COVID-19 pentru 

tratarea pacienților infectați a demarat în România pe 28 aprilie, la două luni de la 

primul caz de infecție cu noul coronavirus înregistrat în țara noastră. 

Peste 40.000 de români vindecați de COVID-19, puțini dintre ei au devenit 

donatori de plasmă 

671 de români vindecați de COVID-19 donaseră plasmă pentru tratarea pacienților 

infectați, în primele 4 luni de la debutul colectării de plasmă convalescentă în 

România, până pe 21 august, arată cele mai recente date ale Institutului Național de 

Hematologie Transfuzională, prezentate de Ministerul Sănătății. 

40.838 de pacienți au fost declarați vindecați de COVID-19 în țara noastră. 

Donarea de plasmă se face prin două metode: plasmafereză și donare standard 

(sânge total) din care se extrage apoi plasma. 

 

Colectarea de plasmă se face, teoretic, în 18 centre de transfuzie din România - 

toate dotate cu aparate de plasmafereză (recoltare de plasmă) donate de firma 

Besmax Pharma în această primăvară. Statul român nu avea astfel de aparate în 

centrele de transfuzii. Besmax Pharma a donat, împreună cu aparatele, și 9.000 de 

kituri de recoltare. 

În plus, statul român a ratat o sponsorizare cu încă 32 de aparate de plasmafereză, 
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oferită tot de Besmax Pharma, după ce Ministerul Sănătății nu a oferit luni de zile 

niciun răspuns la această ofertă. 

Tratamentul cu plasmă poate salva viața pacienților cu forme grave de COVID-19, 

dar România are puțini donatori 

Tratamentul cu plasmă este într-adevăr unul care "le poate salva viața pacienților 

cu forme grave de COVID-19. Nu terminalii, nu formele critice. Dar cei gravi, care 

se află în secțiile de Terapie Intensivă, pot fi salvați de tratamentul cu plasmă", 

declara recent, pentru HotNews.ro, medicul Virgil Musta, șef de secție și 

coordonatorul Spitalului de Boli Infecțioase Victor Babeș din Timișoara, unul 

dintre cele mai importante spitale COVID din țară. 

 

Din păcate, admitea Virgil Musta, un număr foarte mic de români vindecați de 

COVID-19 donează plasmă în acest moment: "Deși, atunci când pleacă din spital, 

mulți promit că vor veni să doneze, că vor ajuta, în momentul în care ar trebui să 

meargă să doneze, nu toată lumea dă curs. În plus, dintre pacienții vindecați de 

COVID-19, nu toată lumea are suficient de mulți anticorpi." 

Virgil Musta spunea că la Timișoara, "doar 5 pacienți au beneficiat de tratament cu 

plasmă, dar asta mai demult. Apoi, nu am mai avut nici noi, nici județele 

limitrofe." 

 

Toți cei 5 pacienți tratați cu plasmă la Timișoara s-au vindecat, a subliniat Virgil 

Musta. 

 

Medicul timișorean a precizat însă că tratamentul cu plasmă nu li se administrează 

tuturor pacienților cu COVID-19, ci în anumite condiții: "Este util în anumite 

etape, la anumite forme ale bolii, la anumiți pacienți - de exemplu, pacienții cu 

insuficiență renală au contraindicație, pentru că dacă le dai, le agravează 

insuficiența renală. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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  Diferența dintre importuri și exporturi continuă să se adâncească, iar 

deficitul comercial al României a ajuns la aproape 10 miliarde de euro, după 

șapte luni. Cu o pondere de aproape jumătate din total, exportul de 

autovehicule a scăzut cu 18% față de anul trecut. 

 

 În luna iulie 2020, exporturile României au însumat 5,55 miliarde de euro, 

iar importurile 6,87 miliarde de euro, rezultând un deficit lunar de 1,3 

miliarde de euro; 

 În primele șapte luni din 2020, exporturile au scăzut cu 16,2%, până la 34,1 

miliarde de euro, iar importurile au pierdut numai 12%, totalizând 44,12 

miliarde de euro. 

 Deficitul balanţei comerciale (FOB/CIF) în perioada în primele șapte luni 

din 2020 a fost de 9,99 miliarde de euro, mai mare cu 481,4 milioane euro 

decât cel înregistrat în aceeași perioadă din 2019. 

 Totuși, adâncirea deficitului pare să frâneze treptat, după redeschiderea 

uzinelor de autoturisme, cele mai importante unități exportatoare ale 

României, cu o pondere de 47% din totalul exporturilor. 
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 În primele șase luni din 2020, diferența dintre importuri și exporturi a 

contribuit cu jumătate (-2,3%) din scăderea de -4,6% a PIB-ului României. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Pretul petrolului scade din cauza temerilor privind amenintarile la 

redresarea economiei globale 

Pretul petrolului a scazut din nou miercuri, dupa declinul semnificativ din 

precedenta sesiune, deoarece sporirea cazurilor de Covid-19 in SUA, India, Marea 

Britanie si Spania submineaza sperantele unei redresari solide a cererii de titei pe 

plan global si a cresterii activitatii economice, transmite Reuters. 

 

Cotatia futures a barilului de petrol 'light sweet crude' a scazut miercuri cu 0,28 

dolari, la 36,48 dolari, in timp ce cotatia futures a barilului de petrol Brent din 

Marea Nordului a coborat cu 0,25 dolari, pana la 39,53 dolari. Ambii indici 

importanti se tranzactioneaza la aproximativ cel mai redus nivel din ultimele trei 

luni. 

 

La bursa New York Mercantile Exchange (Nymex), cotatia barilului de petrol 'light 

sweet crude' cu livrare in luna octombrie a scazut marti cu 3,01 dolari, ajungand la 

inchidere la valoarea de 36,76 dolari. 

 

Pandemia de coronavirus (Covid-19) ameninta sperantele unei redresari economice 

globale, reducand cererea pentru combustibili, desi declinul pretului ar putea 

majora profiturile rafinariilor, se arata intr-o analiza realizata de Eurasia. 

Reducerea record a productiei de catre Organizatia Statelor Exportatoare de Petrol 

(OPEC) si alti producatori din afara cartelului, regrupati in alianta OPEC+, a ajutat 

la sprijinirea pretului, dar datele economice sumbre raportate aproape zilnic reduc 

perspectivele privind cererea de titei. 

Firma de consultanta Rystad Energy a prognozat ca barilul de petrol Brent se va 

stabiliza in jurul valorii de 60 de dolari in 2025, comparativ cu aproximativ 40 de 

dolari in prezent. 

(Sursa: ziare.com) 

https://www.biziday.ro/157309-2/
https://www.biziday.ro/157309-2/
https://ziare.com/economie/petrol/
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 Euro își continuă creșterea în raport cu leul și atinge un nou maxim istoric. 

BNR a cotat moneda europeană la 4.8590 lei. 

 

Banca Națională a cotat moneda europeană la nivelul de 4.8590 lei, cel mai mare 

din istorie. Este pentru a treia oară în ultimele zile când euro atinge nou maxim în 

raport cu leu. Precedentul record fusese stabilit luni, 7 septembrie, când BNR a 

cotat euro la 4.8552 lei. 

Dolarul american a fost cotat la 4.1269 lei la oficial, în consolidare în ultimele zile, 

după o scădere abruptă ce durează de la începutul pandemiei și care a adus moneda 

americană foarte aproape de nivelul de 4 lei. 

 

(Sursa: biziday.ro) 
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 Revoluţie pe piaţa muncii: munca de acasă devine noua normalitate pentru 

companii şi după terminarea pandemiei de COVID-19. Ce spun Banca 

Transilvania, BCR, Bosch, Michelin şi centrele de servicii sau dezvoltare 

„Suntem un business preponderent digital, iar în ultimele luni am dovedit ca putem 

fi 100% digitali. Chiar şi înainte de pandemie ofeream angajaţilor noştri 

posibilitatea de a lucra de acasă câteva zile pe lună. Este o practică comună la 

nivelul grupului Bosch. Mai mult decât atât, încă de la începutul anului aveam în 

vedere să extindem numărul de zile inclus în facilitatea home office şi cu siguranţă 

vom continua să oferim colegilor acest beneficiu chiar şi după finalul pandemiei“, 

au spus reprezentanţii Bosch pentru ZF. 

În centrul de servicii al Bosch din Timişoara lucrează mai mult de 1.300 de 

angajaţi din cei 8.000 pe care grupul îi are în cele cinci entităţi din ţară. Dintre 

angajaţii din centrul de servicii, circa 99% lucrează acum de acasă. 

În timp ce companiile de consultanţă imobiliară speră ca ponderea angajaţilor care 

revin la birou să urce spre 80% - 90% la finalul anului 2020, tot mai multe 

companii spun că modul de lucru implementat acum va fi extins şi după ce nu va 

mai fi pandemie. 

BT, cea mai mare bancă din România după valoarea activelor, are 8.245 de 

angajaţi (cu contractele de muncă active). Dintre aceştia, în jur de 1.200 lucrează 

acum de acasă, ceea ce înseamnă cam 45% din angajaţii din centrală. „În cazul 

colegilor din sucursale şi agenţii, toţi lucrează din unităţile băncii. Între 10% şi 

50% din timpul de muncă lunar va putea fi în regim de telemuncă pentru cea mai 

mare parte a angajaţilor centralei BT. În cazul colegilor din reţea, 5-10% din 

timpul de muncă îl vor putea dedica dezvoltării profesionale continue, în regim de 

telemuncă, în cadrul programului pe care banca îl are deja în derulare, Learn from 

home“, au spus reprezentanţii BT pentru ZF. 

În România, circa 18,4% dintre angajaţi au început să lucreze de acasă ca urmare a 

pandemiei de COVID-19, conform unui raport al Eurofound (Fundaţia Europeană 

pentru Îmbunătăţirea Condiţiilor de Muncă şi Viaţă). 
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⇒ Banca Transilvania, cea mai mare bancă din România: „Între 10% şi 50% din 

timpul de muncă lunar va putea fi în regim de telemuncă pentru cea mai mare parte 

a angajaţilor centralei BT“. 

⇒ BCR, a doua bancă locală: „Luăm în calcul menţinerea şi extinderea acestui 

mod de desfăşurare a activităţii la cel puţin două zile pe săptămână pentru colegii 

din centrala băncii, în aşa numita noua normalitate postpandemică“. 

⇒ Bosch, grup din industria auto cu 8.000 de salariaţi în România: „Vom continua 

să oferim colegilor acest beneficiu chiar şi după finalul pandemiei“. 

⇒ Michelin: „Angajaţii noştri preferă să lucreze de acasă, dar, dacă au nevoie sau 

îşi doresc, pot veni la birou“.⇒ Wipro Technologies, cu 1.500 de oameni care 

lucrează de acasă: „Este destul de clar că munca de acasă va fi parte a modulului 

nostru de operare şi după ce pandemia de COVID-19 se va fi încheiat“. 

⇒ Majorel, unul dintre principalii furnizori de BPO din lume: „Planul nostru este 

să implementăm un set-up flexibil, în care să putem să îmbinăm work from home 

cu munca de la birou.“ 

⇒ SELIR, companie care oferă servicii de outsourcing: „Intenţia noastră este să 

păstram telemunca, amenajând însă locuri de muncă pentru circa 50% din 

personal“. 

⇒ Centrul de shared services al Office Depot, cu 425 de angajaţi care lucrează de 

acasă: „În acest moment luăm în calcul telemunca şi după trecerea pandemiei“. 

 

Media europeană a celor care au început să lucreze remote ca urmare a acestei 

situaţii este de 36,8%. 

BCR, a doua cea mai mare bancă din România după active, avea 7.303 angajaţi la 

finalul lunii august a acestui an. Jumătate dintre angajaţii din sucursale şi agenţii şi 

90% dintre cei din sediile centrale lucrează acum de acasă. 

„La nivelul reţelei BCR (sucursale & agenţii), 50% dintre colegi lucrează de acasă, 

în regim de rotaţie la fiecare două săptămâni, ceea ce ne-a permis sa menţinem 

permanent operaţionale sucursale BCR, încă de la începutul pandemiei.  
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La nivel sediilor centrale, aproape 90% dintre angajaţi lucrează de acasă“, a spus 

Andreea Voinea, Director Executiv Resurse Umane, BCR, pentru ZF. 

În viitor, după pandemie, banca ia în calcul să îşi lase angajaţii să lucreze de acasă 

două zile pe săptămână. 

„Banca Comercială Română avea deja implementată telemunca în beneficiul 

angajaţilor săi, încă dinainte de izbucnirea pandemiei, astfel că fiecare salariat 

putea să lucreze în acest sistem câte doua zile pe lună. Luăm în calcul menţinerea 

şi extinderea acestui mod de desfăşurare a activităţii la cel puţin două zile pe 

săptămână pentru colegii din centrala băncii, în aşa numita noua normalitate post-

pandemică„. 

Toţi cei 1.500 de angajaţi ai Wipro Technologies din România, filiala locală a 

Wipro, unul dintre cei mai mari furnizori de servicii de outsourcing si software din 

India, lucrează în prezent de acasă, iar acest mod de lucru va continua şi în viitor.  

„Acest subiect este în discuţie la nivelul corporate al companiei, dar este destul de 

clar că munca de acasă va fi parte a modulului nostru de operare şi după ce 

pandemia de Covid-19 se va fi încheiat. Rămâne însă de văzut care va fi proporţia 

muncii de acasă versus prezenţa la birou“, spune Ciprian Dan, Location Head 

Timişoara la Wipro Technologies. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Turcan anunță că marile festivaluri de muzică anulate vor fi sprijinite 

financiar de Guvern 

Vicepremierul Raluca Turcan a anunţat, miercuri seara, că festivalurile Untold, 

Neversea, ARTmania, Electric Castle şi Summer Well vor fi sprijinite de Guvern, 

scrie Agerpres. 

"Industria organizatoare de evenimente culturale mari a fost nevoită să-şi întrerupă 

activitatea complet pentru cel puţin un an. Pierderile au fost mari atât pentru 

organizatorii evenimentelor, cât şi pentru iubitorii de muzică, economia naţională 

şi chiar pentru promovarea ţării. Un leu investit în această industrie de festivaluri 

poate genera venituri de zece ori mai mari.  

https://www.agerpres.ro/politica/2020/09/09/turcan-untold-neversea-artmania-electric-castle-si-summer-well-vor-fi-sprijinite-de-guvern--570300
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Guvernul PNL îşi propune crearea unei scheme de ajutor de stat pentru această 

industrie. În plus, prin intermediul unui grup de lucru interministerial, alături de 

Asociaţia Organizatorilor de Concerte şi Evenimente din România, vom pregăti un 

set de norme sanitare pentru a se putea gândi astfel de evenimente în siguranţă, 

începând cu anul viitor. Mediul cultural are un partener de încredere în Guvernul 

României", a spus Raluca Turcan într-o postare pe pagina de Facebook. 

Ea a adăugat că "prin dialog şi parteneriat cu specialiştii din acest domeniu vom 

identifica şi pune în aplicare măsuri necesare pentru reluarea activităţilor în 

siguranţă". 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Românii vin la Bursă. Din februarie 2020 încoace, fiecare lună a fost peste 

aceeaşi din 2019 ca număr de tranzacţii la Bursă 

Numărul de tranzacţii în primele opt luni din 2020, cu 52,2% mai mare faţă de 

aceeaşi perioadă din 2019. 

Din februarie 2020 încoace, adică de când coronacriza a început să se infiltreze în 

ramurile economiei, ceea ce a dus la măsuri extraordinare de carantină, fiecare lună 

de la Bursa de la Bucureşti a fost peste aceeaşi lună din 2019 în privinţa numărului 

de tranzacţii. 

Acest lucru arată pe de o parte că mulţi investitori s-au repliat în privinţa 

portofoliilor de la Bursă, pe fondul unei volatilităţi caracterizate ca fiind cea mai 

sălbatică pentru pieţele de capital de la criza din 2008 încoace, iar alţii, profitând 

de preţurile scăzute, pe care le-au văzut ca oportunităţi, şi-au completat 

portofoliile. Cea mai intensă activitate de tranzacţionare a avut loc în martie 2020, 

care a consemnat un maxim al ultimilor 11 ani în ceea ce priveşte numărul de 

tranzacţii pentru această lună, în contextul în care cele 121.536 de tranzacţii au fost 

de peste trei ori mai numeroase faţă de martie 2019, arată calculele realizate de ZF. 

(Sursa: zf.ro) 
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 România are cei mai puțini învățători (cu normă întreagă) din Uniunea 

Europeană, raportat la numărul de elevi din ciclul primar. Cu excepția 

ciclului gimnazial, numărul cadrelor didactice, raportat la cel al elevilor este 

sub media UE în toate celelalte cicluri (grădiniță și liceu). 

 

 Potrivit ultimelor centralizări Eurostat (2018), la nivelul învățământului 

primar, în statele membre ale UE erau 24,5 milioane de elevi și 1,8 milioane 

de profesori, revenind în medie 13,06 elevi pentru fiecare învățător. 

 Statistica are o relevanță generală referitoare la densitatea claselor din ciclul 

primar (I-IV), dar capătă și una specială, în contextul pandemiei, în care 

toate țările caută soluții pentru micșorarea numărului de elevi dintr-o clasă, 

astfel încât aceștia să poată învăța în condiții de distanțare fizică. Datele sunt 

însă puternic influențate și de numărul suplinitorilor cu normă parțială, care 

nu sunt luați în calcul de Eurostat. 
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Baza de date Eurostat arată că numărul elevilor raportat la cel al profesorilor este 

în România mai mare decât media UE pe toate ciclurile școlare, cu excepția celui 

gimnazial, dar în cazul ciclului primar disproporția este una semnificativă. 

 

 Diferențele de la o țară la alta pot sugera și o criză de cadre didactice, în 

contextul unor clase mai mari în mediul urban decât în cel rural, dar și, 

eventual, o aglomerare a programei pe ciclul gimnazial, unde, spre deosebire 

de ciclul primar, fiecare materie este predată de un alt cadru didactic. 
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 Scăderea raportului dintre numărul de elevi și cel al cadrelor didactice la 

liceu poate avea legătură și cu abandonul școlar masiv în România, 

comparativ cu alte state europene. 

 În întreaga Uniune Europeană, numărul mediu de elevi ce revin unui 

profesor la nivel primar a scăzut de la 14,3 în 2017 la 13,6 în 2018, ca 

urmare a reducerii permanente a natalității, în ultimul deceniu. 

 Cei mai mulți învățători raportat la numărul elevilor îi are Luxemburg cu 

nouă elevi la un învățător, urmat de Grecia (9,2) și Polonia (9,6). În Marea 

Britanie numărul elevilor ce revin unui profesor de ciclu primar este mai 

mare decât în România, respectiv 19,9 elevi la un învățător. 

Raportul elev-profesor este calculat prin împărțirea numărului de elevi la numărul 

de profesori cu normă întreagă care predau la ciclul primar. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Ambasadorul României în Belarus şi alţi diplomaţi europeni au mers la 

locuința scriitoarei Svetlana Alexievici, hărţuită de autorităţi 

Ambasadorul României în Belarus, Viorel Moşanu, și alți diplomați din statele 

membre UE au mers miercuri la locuința din Minsk a scriitoarei Svetlana 

Alexievici, laureată cu Nobel pentru Literatură, după ce au primit informaţii că 

bărbaţi necunoscuţi au încercat să intre în casa ei. 

 

„Am primit informaţii că persoane necunoscute au sunat la uşa apartamentului ei, 

probabil securitatea sau reprezentanţi ai poliţiei. Am decis că este ameninţată cu 

detenţia, având în vedere că Svetlana Alexievici este ultimul membru al 

Consiliului de Coordonare care nu a fost reţinut sau nu a părăsit Belarusul”, a 

declarat ambasadorul lituanian Andrius Pulokas, potrivit lrt.lt, scrie News.ro. El a 

spus că Alexievici este bine şi că este hotărâtă să rămână în ţară. 

Printre oficialii străini care au mers la Svetlana Alexievici se numără și 

ambasadorul României în Belarus, Viorel Moşanu. 
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„Conform instrucţiunilor, ambasadorul României în Belarus, împreună cu alţi 

colegi din UE, a vizitat-o astăzi pe laureata Nobel Svetlana Alexievici la reşedinţa 

ei. Ea a vorbit în sprijinul democraţiei pentru un viitor mai buni al bieloruşilor. 

Cerem autorităţilor din belarus să înceteze să o hărţuiască”, a scris pe Twitter 

ministrul român de Externe, Bogdan Aurescu. 

Svetlana Alexievici este membru al prezidiului Consiliului de Coordonare al 

opoziţiei din Belarus. În 26 august, ea a fost convocată de Comitetul Bielorus de 

Investigaţii şi a refuzat să depună mărturie într-un caz penal deschis de regim 

împotriva Conisliului de Coordonare. 

 

Guvernul din Belarus a început o acţiune de reprimare a opozanţilor după 

protestele de amploare care au izbucnit în urma alegerilor prezidenţiale din luna 

august. Uniunea Europeană a anunţat că nu recunoaşte rezultatul scrutinului în care 

Alexandr Lukaşenko a fost desemnat câştigător cu aproximativ 80% din voturi. 

 

Principalul rival al lui Lukaşenko, Svetlana Tihanovskaia, a fost nevoită să 

părăsească ţara şi se află în exil în Lituania. În 14 septembrie, Lukaşenko urmează 

să se întâlnească cu preşedintele rus Vladimir Putin, care şi-a exprimat şi oferit în 

mai multe rânduri sprijinul. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Comisia Europeană anunță că a încheiat negocierile preliminare cu 

BioNTech-Pfizer, pentru achiziționarea a 200 de milioane de doze dintr-un 

potențial vaccin împotriva COVID-19. Este a șasea firmă cu care încheie 

angajamente. 

BioNTech este o societate germană care colaborează cu Pfizer din SUA în vederea 

dezvoltării unui nou vaccin. Aceasta este cea de-a șasea societate cu care Comisia a 

încheiat discuții, după Sanofi-GSK, Johnson&Johnson, CureVac și Moderna. 

Primul contract, semnat cu AstraZeneca, a intrat în vigoare pe 27 august. 

Președintele Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, a declarat: „Sunt încântată 

să anunț încheierea discuțiilor cu BioNTech-Pfizer pentru o achiziție inițială de 

200 de milioane de doze de viitoare vaccinuri împotriva coronavirusului.  
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Este cea de-a șasea companie din domeniul farmaceutic cu care am finalizat 

discuțiile sau am semnat un acord pentru potențiale vaccinuri, în timp record. 

Șansele noastre de a dezvolta și folosi un vaccin sigur și eficace sunt mai mari ca 

niciodată, atât pentru europenii de aici de acasă, cât și pentru restul populației”. 

Contractul avut în vedere cu societatea BioNTech-Pfizer ar urma să prevadă 

posibilitatea ca toate statele membre UE să achiziționeze vaccinul, precum și să îl 

doneze țărilor cu venituri mici și medii sau să îl redirecționeze către alte țări 

europene.  

Se anticipează că Comisia va dispune de un cadru contractual  cu o opțiunea de a 

achiziționa până la 100 de milioane de doze suplimentare, care vor fi furnizate 

după ce vaccinul se va dovedi a fi sigur și eficace împotriva COVID-19. 

Discuțiile preliminare încheiate astăzi sunt menite să ducă la un angajament de 

achiziție care va fi finanțat prin Instrumentul pentru sprijin de urgență. Comisia 

încheie angajamente prealabile de achiziție cu producători de vaccinuri care 

rezervă sau acordă statelor membre dreptul de a cumpăra un anumit număr de doze 

de vaccin la un anumit preț, atunci când un vaccin devine disponibil. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Serbia se aliniază cu Uniunea Europeană și renunță la exercițiile militare 

planificate în Belarus împreună cu Rusia 

Serbia nu va mai participa la exercițiile militare pe care urma să le desfășoare 

împreună cu Rusia în Belarus în condițiile în care țara se aliniază poziției europene 

în ce privește situația tensionată din Belarus, scrie Agerpres. 

Serbia, ţară candidată la aderarea la UE dar care are legături strânse cu Rusia, urma 

să participe în septembrie, împreună cu forţe ruse şi belaruse, la exerciţiile numite 

„Fraternitatea slavă 2020” în Belarus. „Ni s-a cerut, cu preţul unui abandon al 

viitorului nostru european, să renunţăm la exerciţiile militare prevăzute să aibă loc 

împreună cu Belarus”, a declarat ministrul de Externe sârb. 

 

https://www.agerpres.ro/politica-externa/2020/09/09/serbia-renunta-la-participarea-sa-la-exercitiile-militare-comune-cu-rusia-din-belarus--570310
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Serbia, care este neutră pe plan militar, a fost confruntată „cu o puternică presiune 

nemeritată din partea Uniunii Europene” şi va suspenda în consecinţă participarea 

sa la exerciţiile militare cu toţi partenerii săi timp de şase luni, a adăugat el. Serbia 

şi Belarus întreţin relaţii amicale, Belgradul primindu-l în decembrie pe 

preşedintele belarus Aleksandr Lukaşenko. 

Serbia doreşte însă şi să adere la UE şi a fost complimentată în august de 

ambasadorii occidentali atunci când a susţinut o declaraţie a UE care critica 

alegerile prezidenţiale controversate din Belarus. 

Manevrele militare ar fi trebuit să se deruleze cu participarea a 1.500 de soldaţi 

într-un sector situat în apropiere de oraşul Brest (sud-estul Belarus) în cursul celei 

de a doua jumătăţi a lunii septembrie, potrivit Ministerului belarus al Apărării. 

(Sursa: Agerpres) 

 


